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Protokół nr 12-11/2015 z  posiedzenia  
Komisji Spraw Społecznych i Ochrony Zdrowia  

  z dnia 27 października 2015 r. 
w  Nowym  Ratuszu, przy  ul. Wały  Jagiellońskie 1, w sali nr 007 

 
Posiedzenie rozpoczęło się  o godz. 16:00 
 
Obecność: 
Posiedzenie Komisji odbyło się w 7-osobowym składzie, wg załączonej listy 
obecności, która stanowi załącznik nr 1 do protokołu, było kworum do 
podejmowania prawomocnych decyzji. 
 
Lista pozostałych osób uczestniczących w posiedzeniu stanowi załącznik nr 2 do 
protokołu. 
 
Posiedzeniu przewodniczyła radna Beata Dunajewska. 

Po powitaniu zebranych, Przewodnicząca poinformowała o następujących zmianach 
w porządku: 

- wpłynęły autopoprawki do druku 434 i druku 435, 
- uzupełnienie o projekt uchwały w sprawie przyjęcia „Programu współpracy 
Miasta Gdańska z organizacjami pozarządowymi na rok 2016” – druk 441, 
- uzupełnienie o projekt uchwały w sprawie przyjęcia Powiatowego Programu 
Działań Na Rzecz Osób Niepełnosprawnych w Gdańsku na lata 2015-2020 – druk 442, 
- uzupełnienie o projekt uchwały zmieniającej uchwałę Rady Miasta Gdańska  
w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych w Gdańsku na rok 2015  – druk 443, 
- uzupełnienie o projekt uchwały w sprawie określenia formy, wysokości i trybu 
przyznania pomocy dla 4-osobowej rodziny repatrianckiej z Kazachstanu, 
zaproszonej na pobyt stały do Gdańska – druk 444, 
- wprowadzenie na stałe do porządku posiedzeń punktu pt. „Sprawy wniesione 
przez mieszkańców”. 
 
Uwzględniając powyŜsze zmiany porządek posiedzenia przedstawia się 
następująco: 

1. Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia 
budŜetu Miasta Gdańska na 2015 rok – druk 435. 

Referuje: Przedstawiciel Prezydenta Miasta Gdańska 

2. Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia 
Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska na lata 2015-2040  
– druk 434. 

Referuje: Przedstawiciel Prezydenta Miasta Gdańska 

3. Opiniowanie projektu uchwały w sprawie określenia formy, wysokości i trybu 
przyznania pomocy dla 4-osobowej rodziny repatrianckiej z Kazachstanu, 
zaproszonej na pobyt stały do Gdańska – druk 444. 
Referuje: Przedstawiciel Prezydenta Miasta Gdańska 
 

4. Sprawy wniesione przez mieszkańców. 
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5. Opiniowanie projektu uchwały zmieniająca uchwałę w sprawie określenia trybu  

i sposobu powoływania i odwoływania członków Zespołu Interdyscyplinarnego oraz 
szczegółowych warunków jego funkcjonowania – druk 425. 
Referuje: Przedstawiciel Prezydenta Miasta Gdańska 

6. Opiniowanie projektu uchwały w sprawie przyjęcia: „Szczegółowego Programu  
Polityki Zdrowotnej  w zakresie Promocji Zdrowia i Przeciwdziałania Wybranym 
Chorobom Społecznym dla mieszkańców Gminy Miasta Gdańska w 2016 roku” – 
druk 437. 
Referuje: Przedstawiciel Prezydenta Miasta Gdańska 

7. Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę Rady Miasta Gdańska  
w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych w Gdańsku na rok 2015 – druk 443. 
Referuje: Przedstawiciel Prezydenta Miasta Gdańska 

8. Opiniowanie projektu uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu 
Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych w Gdańsku na rok 2016  
– druk 438. 
Referuje: Przedstawiciel Prezydenta Miasta Gdańska 

9. Opiniowanie projektu uchwały w sprawie przyjęcia szczegółowego Programu 
Przeciwdziałania Narkomanii dla Gminy Miasta Gdańsk na 2016 rok – druk 439. 

Referuje: Przedstawiciel Prezydenta Miasta Gdańska 

10. Opiniowanie projektu uchwały w sprawie przyjęcia „Programu współpracy Miasta 
Gdańska z organizacjami pozarządowymi na rok 2016” – druk 441. 
Referuje: Przedstawiciel Prezydenta Miasta Gdańska 

 
11. Opiniowanie projektu uchwały w sprawie przyjęcia Powiatowego Programu Działań 

Na Rzecz Osób Niepełnosprawnych w Gdańsku na lata 2015-2020 – druk 442. 
Referuje: Przedstawiciel Prezydenta Miasta Gdańska 
 

12. Sprawy bieŜące, wolne wnioski, korespondencja 

 
Porządek posiedzenia przyjęto jednogłośnie 4 głosami „za”.  

Porządek stanowi załącznik nr 3 do protokołu.  
 
 

PUNKT 1 
Opiniowanie projektu uchwały zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia 
budŜetu Miasta Gdańska na 2015 rok – druk 435 + autopoprawka. 
 
Oryginał projektu uchwały druk 435 znajduje się przy protokole z XV sesji Rady 
Miasta Gdańska z dnia 29.10.2015 r.  
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Pani Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału BudŜetu Miasta i Podatków UM  
zreferowała projekt uchwały wraz z autopoprawką w zakresie działania komisji 
zgodnie z uzasadnieniem. 
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję.  
 
Radna śaneta Geryk – członek Komisji Spraw Społecznych i Ochrony Zdrowia 
Czy wiecie juŜ państwo ile dzieci będzie mogło skorzystać w związku ze zmianą 
kryterium dochodowego przyznawania świadczeń z pomocy społecznej? 
 
Pani Anna Sobota – Z-ca Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie 
Szacujemy około 700 dzieci w ciągu roku w Gdańsku. Wzrost ten moŜe ulec o 200 - 
300 dzieci.  
 
Radna śaneta Geryk – członek Komisji Spraw Społecznych i Ochrony Zdrowia 
Czy rodziny juŜ się zgłaszają z nowymi dokumentami? 
 
Pani Anna Sobota – Z-ca Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie 
Tak. Zmieniamy równieŜ porozumienia ze szkołami w tym zakresie. 
 
Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia 
Chciałam zapytać o rodziny zastępcze. Czy ta podwyŜka wynika z wniosku, który 
złoŜyła komisja?   
 
Pani Janina Liedtke-Jarema – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie 
Są to przesunięcia z budŜetu. 
 
Pani Anna Sobota – Z-ca Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie 
PodwyŜka, o którą pani przewodnicząca pyta, będzie przedstawiana na sesji w 
listopadzie.  
 
Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia 
PodwyŜka będzie obowiązywać od stycznia 2016 roku? 
 
Pani Anna Sobota – Z-ca Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie 
Tak. 
 
Nie było więcej pytań. Komisja przystąpiła do głosowania nad pozytywnym 
zaopiniowaniem projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – 4 głosami „za” przy 3 wstrzymujących – pozytywnie zaopiniowała projekt 
uchwały.  
 
OPINIA  Nr 12-11/39/35/2015 – załącznik nr 4 do protokołu.  
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PUNKT 2 
Opiniowanie projektu uchwały zmieniającego uchwałę w sprawie przyjęcia 
Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska na lata 2015-2040 – 
druk 434 + autopoprawka. 

 
Oryginał projektu uchwały druk 434 znajduje się przy protokole z XV sesji Rady 
Miasta Gdańska z dnia 29.10.2015 r.  
 
Pani Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału BudŜetu Miasta i Podatków UM  
zreferowała projekt uchwały wraz z autopoprawką w zakresie działania komisji 
zgodnie z uzasadnieniem. 
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję.  
 
Nie było pytań. Komisja przystąpiła do głosowania nad pozytywnym 
zaopiniowaniem projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – 4 głosami „za” przy 3 wstrzymujących – pozytywnie zaopiniowała projekt 
uchwały.  
 
OPINIA  Nr 12-11/40/36/2015 – załącznik nr 5 do protokołu.  
 
 
      PUNKT 3 
Opiniowanie projektu uchwały w sprawie określenia formy, wysokości i trybu 
przyznania pomocy dla 4-osobowej rodziny repatrianckiej z Kazachstanu, 
zaproszonej na pobyt stały do Gdańska – druk 444. 

 
Oryginał projektu uchwały druk 444 znajduje się przy protokole z XV sesji Rady 
Miasta Gdańska z dnia 29.10.2015 r.  
 
Pani Teresa Kleger-Rudomino – Dyrektor Wydziału Spraw Obywatelskich UM  
zreferowała projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję.  
 
Radna śaneta Geryk – członek Komisji Spraw Społecznych i Ochrony Zdrowia 
Czy miasto do tego dokłada? 
 
Pani Teresa Kleger-Rudomino – Dyrektor Wydziału Spraw Obywatelskich UM 
Do mieszkania nie dokłada, koszty remontu zostaną zwrócone, a mieszkanie jest  
z zasobów gminy. 
 

Nie było więcej pytań. Komisja przystąpiła do głosowania nad pozytywnym 
zaopiniowaniem projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja jednogłośnie 7 głosami „za” – pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  

OPINIA  Nr 12-11/41/37/2015 – załącznik nr 6 do protokołu.  
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      PUNKT 4 
Sprawy wniesione przez mieszkańców. 
 
- terminarz realizacji remontów wind w NZOZ-ach na Stogach i Nowym Porcie 
 
Przewodnicząca zaproponowała wystosowanie wniosku z prośbą o przedstawienie 
harmonogramu prac związanych z remontem wind w NZOZ na Stogach i Nowym 
Porcie wraz z informacją o zabezpieczonych środkach. 
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – jednogłośnie 7 głosami „za” przyjęła wniosek.  
 
WNIOSEK  Nr 12-11/14/14/2015 – załącznik nr 7 do protokołu.  
 
- sprawa zgłoszona przez Radę Dzielnicy Orunia - Św. Wojciech – Lipce 
dotycząca dojazdu karetek pogotowia na Orunię  
 
Pan Maciej Kochanowski – Zastępca Przewodniczącego Rady Dzielnicy Orunia-
Św. Wojciech-Lipce przedstawił problem dojazdu karetek pogotowia do 
mieszkańców dzielnicy związanego w szczególności z postojem słuŜb ratowniczych 
na szlabanach przy przejazdach kolejowych, a takŜe złym stanie technicznym ulic 
Pod Zrębem i Dolna Brama. Radny dzielnicy poinformował członków komisji  
o wynikach z raportów pomiarów czasu zamknięcia szlabanów na Orunii. W imieniu 
Rady Dzielnicy Orunia-Św. Wojciech-Lipce zwrócił się do Komisji z prośbą  
o podjęcie działań w powyŜszej sprawie.  
 
Po krótkiej dyskusji przewodnicząca Komisji zaproponowała wystosowanie wniosku 
do Prezydenta Miasta Gdańska z prośbą o interwencję w sprawie dojazdu karetek.  
 
W kwestii naprawy nawierzchni ulic przewodnicząca zaproponowała przygotowanie 
wspólnej interpelacji. 
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – jednogłośnie 7 głosami „za” przyjęła wniosek.  
 
WNIOSEK  Nr 12-11/13/13/2015 – załącznik nr 8 do protokołu.  
 
- Pogotowie Socjalne dla Osób Nietrzeźwych – harmonogram prac 
 
Pani Ewa Kamińska – Doradca Prezydenta Miasta Gdańska przedstawiła 
harmonogram działań podejmowanych w związku z planowaną nową siedzibą 
Pogotowia Socjalnego dla Osób Nietrzeźwych zlokalizowanej przy ul. Srebrniki 9.  
 
Przedstawiciel mieszkańców Osiedla Pomarańczowego zapytał się m.in. dlaczego 
mieszkańcy osiedla nie zostali uznani za stronę w postępowaniu oraz jakie są 
kryteria oceniania, czy dany obiekt ma wpływ na obiekty znajdujące się  
w sąsiedztwie. 
Pani Ewa Kamińska – Doradca Prezydenta Miasta Gdańska poinformowała, Ŝe jest 
przygotowywane pismo ze szczegółowymi informacjami nt. harmonogramu prac 
wraz z odpowiedziami na pytania protestujących mieszkańców Osiedla 
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Pomarańczowego. Jednocześnie zapewniła, Ŝe powyŜsze pismo powinno być 
przesłane w ciągu najbliŜszych dni. 
 
Przedstawiciel mieszkańców Osiedla Pomarańczowego przedstawił obawy 
mieszkańców osiedla, co do lokalizacji pogotowia socjalnego. Ze względu na 
bliskość placu zabaw dzieci mogą być naraŜone na nieodpowiedni widok oraz 
kontakt wizualny z osobami nietrzeźwymi przywoŜonymi do placówki. Mieszkaniec 
powiedział m.in. Ŝe pytał się urzędników o przeznaczenie terenu obok osiedla 
otrzymując odpowiedź, Ŝe jest to teren pod usługi, bez konkretnego wskazania 
przeznaczenia. Zapytał się równieŜ czy deweloper został poinformowany  
o planowanej lokalizacji pogotowia socjalnego. 
 
Pani Ewa Kamińska – Doradca Prezydenta Miasta Gdańska odpowiedziała, Ŝe 
deweloper miał moŜliwość zadania pytań i na wszystkie otrzymał odpowiedzi. Pani 
Ewa Kamińska zapewniła, Ŝe nie ma moŜliwości naraŜenia bawiących się w okolicy 
dzieci na nieodpowiedni widok, a jeŜeli zajdzie taka potrzeba, to zostaną 
zamontowane ekrany. W związku z zagwarantowaniem bezpieczeństwa 
mieszkańców obiekt jest monitorowany. Poinformowała, Ŝe negocjacje  
w sprawie lokalizacji pogotowia socjalnego rozpoczęły się w 2012 r., a umowa 
została podpisana w 2013 r., tj. zanim powstało Osiedle Pomarańczowe. Doradca 
poinformowała równieŜ, Ŝe tak funkcjonująca formuła pogotowia socjalnego jest 
najskuteczniejsza i najmniej zagraŜająca mieszkańcom dając duŜe szanse wyjścia  
z uzaleŜnienia. 
 
Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia 
zaproponowała, aby mieszkańcy zaczekali na pisemną odpowiedź. Gdyby po 
zapoznaniu się z pismem były jeszcze pytania, to poprosiła o kontakt z Komisją 
Spraw Społecznych i Ochrony Zdrowia oraz podała przedstawicielom mieszkańców 
Osiedla Pomarańczowego telefon kontaktowy. Przewodnicząca zaproponowała,  
w ramach kontynuacji tematu, moŜliwość zorganizowania spotkania mieszkańców  
z przedstawicielami władz miasta oraz specjalistami. 
 
Radny Piotr Gierszewski – członek Komisji Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia poparł 
propozycję przewodniczącej jednocześnie zapewniając o moŜliwości wypracowania 
wspólnego modelu.  
 
Nie było więcej głosów w dyskusji. Komisja przystąpiła do kolejnego tematu 
posiedzenia.  
 
 
      PUNKT 5 
Opiniowanie projektu uchwały zmieniająca uchwałę w sprawie określenia trybu  
i sposobu powoływania i odwoływania członków Zespołu Interdyscyplinarnego oraz 
szczegółowych warunków jego funkcjonowania – druk 425. 

Oryginał projektu uchwały druk 425 znajduje się przy protokole z XV sesji Rady 
Miasta Gdańska z dnia 29.10.2015 r.  
 
Pani Anna Sobota – Zastępca Dyrektora MOPR w Gdańsku zreferowała projekt 
uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 



7 
 

Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję.  
 
Radny Jacek Teodorczyk – członek Komisji Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia 
Pani dyrektor, rozumiem, Ŝe zmiany dotyczą spraw porządkowych? 
 
Pani Anna Sobota – Zastępca Dyrektora MOPR w Gdańsku 
Tak, są to zmiany porządkowe do regulaminu w funkcjonowaniu zespołu 
interdyscyplinarnego, do poszczególnych paragrafów. 
 
Radny Piotr Gierszewski – członek Komisji Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia 
Pani dyrektor, mówiła pani o trybie odwołania członka zespołu. Mamy tu zapis, Ŝe 
przełoŜony osoby oddelegowanej moŜe ją powoływać i odwoływać. Podała pani 
równieŜ inny przykład, jaki? 
 
Pani Anna Sobota – Zastępca Dyrektora MOPR w Gdańsku 
Tak, w przypadku nie uczestniczenia członka zespołu co najmniej przez pół roku  
w pracach zespołu. 
 
Radny Piotr Gierszewski – członek Komisji Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia 
jestem członkiem zespołu i nie jest frekwencja wzorowa, ale powiem dlaczego. 
PoniewaŜ nie jestem etatowym pracownikiem wśród osób, które uczestniczą  
w większości tego zespołu, a spotkania zespołu odbywają się w róŜne dni tygodnia. 
Jest to niesprawiedliwe, poniewaŜ większość z nas ma do oddelegowania róŜne 
sprawy zespołu. warto by było ustalić 1 dzień powszedni tygodnia, w którym zespół 
by się zbierał, co umoŜliwiłoby dostosowanie się na cały rok. Mówię o zespole, do 
którego naleŜy duŜa ilość członków. 
 
Pani Anna Sobota – Zastępca Dyrektora MOPR w Gdańsku 
Ta sprawa była juŜ rozwaŜana przez członków zespołu, ale moŜemy do niej wrócić. 
Chciałabym zaznaczyć, Ŝe ta nieobecność i nieuczestniczenie w pracach zespołu 
przez co najmniej pół roku, to nie naleŜy adresować do wszystkich członków  
zespołu. wiadomo, Ŝe niektórzy członkowie niekoniecznie uczestniczą na 
spotkaniach zespołu, ale biorą udział w pracach zespołu. Jest to indywidualnie 
rozpatrywane.  
 
Radny Piotr Gierszewski – członek Komisji Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia 
Rozumiem, właśnie o to mi chodziło, poniewaŜ bardzo literalnie odebrałem ten 
zapis. Dziękuję.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – jednogłośnie 7 głosami „za” pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
 
OPINIA  Nr 12-11/42/38/2015 – załącznik nr 9 do protokołu.  
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      PUNKT 6 
Opiniowanie projektu uchwały w sprawie przyjęcia: „Szczegółowego Programu  
Polityki Zdrowotnej  w zakresie Promocji Zdrowia i Przeciwdziałania Wybranym 
Chorobom Społecznym dla mieszkańców Gminy Miasta Gdańska w 2016 roku” – 
druk 437. 
 
Oryginał projektu uchwały druk 437 znajduje się przy protokole z XV sesji Rady 
Miasta Gdańska z dnia 29.10.2015 r.  

 
Pani Izabela Chorzelska – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego 
zreferowała projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję.  
 
Radny Andrzej Kowalczys – członek Komisji Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia 
Czy jest opinia rady poŜytku? 
 
Pani Izabela Chorzelska – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego 
Tak, druki były przedłoŜone na ostatnim posiedzeniu Rady Działalności PoŜytku 
Publicznego. Członkowie rady zapoznali się z dokumentami. Wydano pozytywną 
opinię.  
 
Radny Piotr Czauderna - członek Komisji Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia 
Rozumiem, Ŝe od 2013 r. kolejna ewaluacja skutków programu zadowolenia 
beneficjentów nie była? 
 
Pani Izabela Chorzelska – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego 
Co roku jest robione sprawozdanie z wykonania tego programu za rok poprzedni.  
W jaki sposób ono wygląda, to poproszę o głos panią Iwonę Herholz.   
 
Radny Piotr Czauderna - członek Komisji Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia 
Ale tego sprawozdania nie otrzymaliśmy.  
 
Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia 
Nie, poniewaŜ nie ma jeszcze końca roku. 
 
Radny Piotr Czauderna - członek Komisji Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia 
Dobrze byłoby zobaczyć sprawozdanie przed decyzjami na temat podziału 
pieniędzy. Nawet za 2014 r., poniewaŜ to równieŜ da nam pewna orientację. 
Ocena, na którą państwo się powołują jest za lata 2010-2013.  
 
Pani Iwona Herholz – Referat Organizacji i Monitorowania w WRS 
To prawda. Sprawozdanie za 2015 r. otrzymają państwo do końca marca 2016 r. Co 
roku robimy takie sprawozdanie i składamy państwu do akceptacji. 
 
Pani Izabela Chorzelska – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego 
JeŜeli jest taka potrzeba moŜemy panu radnemu przesłać sprawozdanie za 2014 r. 
 
Radny Piotr Czauderna - członek Komisji Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia 
Z czego wynika przydział kwot? Z tego, jak to zaplanowano na początku?  
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Pani Iwona Herholz – Referat Organizacji i Monitorowania w WRS 
Przydział kwot wynika z wieloletniego programu. 
 
Radny Piotr Czauderna - członek Komisji Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia 
Czy ktokolwiek to weryfikuje? Czy jest to automatycznie przepisywane według 
tego, co zaplanowano na samym początku? Nie jest prawdą, Ŝe wszystkie programy 
są jednakowo skuteczne, cieszą się jednakową popularnością, są w jednakowym 
stopniu wykorzystane. Są duŜe róŜnice, nawet pomiędzy przychodniami czy teŜ 
poszczególnymi jednostkami realizującymi. Myślę, ze to powinno odnaleźć 
odzwierciedlenie w przydziale środków. 
 
Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia 
Proponuję, jeŜeli mają państwo przed sobą, bo rzeczywiście nie wszystko jest  
w 100% realizowane, trochę pieniędzy zawsze zostaje. Kwota wynika rzeczywiście  
z umów i jest przepisywana z roku na rok, a umowę zawieraliśmy na 3 lata. W tym 
roku się to kończy.  
 
Radny Piotr Czauderna - członek Komisji Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia 
Pani przewodnicząca, postulowaliśmy w trakcie którejś z wcześniejszych dyskusji, 
Ŝeby jednak w sposób bardziej bieŜący, moŜe nie z miesiąca na miesiąc, ale aby 
oceniać w trakcie danego okresu, co się dzieje i starć się na to reagować 
modyfikując przyznane środki zaleŜnie od skuteczności danego programu. 
 
Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia 
Czy mają państwo podsumowanie przy sobie? JeŜeli tak, to proszę przekazać panu 
radnemu. 
 
Pani Izabela Chorzelska – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego 
Tak, mogę panu radnemu przekazać teraz te informacje. Są tu kwoty wykonania  
z 2014 r. a wcześniej jest zestawienie od 2004 r. 
 
Radny Piotr Czauderna - członek Komisji Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia 
Z tego, co pamiętam, to największe problemy były związane z programem leczenia 
próchnicy. Była tam niska zgłaszalność, poniewaŜ było to adresowane do małych 
dzieci i ten program niespecjalnie cieszył się popularnością.  
 
Pani Iwona Herholz – Referat Organizacji i Monitorowania w WRS 
Był to program pilotaŜowy, którego realizację rozpoczęliśmy w 2014 r. i na jego 
realizację została przyznana niewielka kwota, tj. 30 tys. zł. Faktycznie pierwszy 
rok był trudnym rokiem. Okres zawarcia umów był późniejszy niŜ od stycznia, 
natomiast w kolejnych latach ten program ma coraz większą wykonalność. Na 
bieŜąco w kaŜdym miesiącu monitorujemy i myślę, Ŝe % wykonania będzie 
zdecydowanie większy. Sami teŜ podjęliśmy działania zmierzające do tego, Ŝeby 
we własnym zakresie rozpowszechnić ten program. Zwróciliśmy się do wszystkich 
publicznych i niepublicznych Ŝłobków z informacją, Ŝe jest moŜliwość skorzystania 
z bezpłatnych badań profilaktycznych w zakresie próchnicy. 
 
Radny Piotr Czauderna - członek Komisji Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia 
Głównym zastrzeŜeniem jest to, Ŝe jest to program adresowany do bardzo młodych 
dzieci. Rozumie, Ŝe taki był wniosek stomatologów. Myślę, Ŝe to był jeden  
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z głównych powodów bardzo niskiej realizacji tego programu i powodzenia wśród 
rodziców. 
 
Pani Iwona Herholz – Referat Organizacji i Monitorowania w WRS 
Nie ukrywam, Ŝe równieŜ mieliśmy duŜe wątpliwości rozpoczynając realizację 
programu, natomiast z uwagi na osobę, która brała udział w pisaniu tego programu 
zmotywowała, konsultant w zakresie stomatologii dziecięcej, dlatego był to 
program pilotaŜowy, a ilość środków przeznaczonych nie była teŜ duŜa. 
Stwierdziliśmy, Ŝe spróbujemy go zrealizować. 
 
Radny Piotr Czauderna - członek Komisji Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia 
Zgadzam się z tym, Ŝe pieniądze nie były duŜe. W 2014 r. było 27%, a w jednej  
z jednostek jest 7%. 
 
Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia 
Monitorujecie to na bieŜąco, jak to wygląda teraz? 
 
Pani Iwona Herholz – Referat Organizacji i Monitorowania w WRS  
W tym roku jest to ponad 50%. Realizowane są trzy podmioty działalności 
leczniczej. My wystosowaliśmy pismo do Ŝłobków z informacją, Ŝe jest taki 
program, ze rodzice mogą korzystać z takiego programu. W tym roku zdecydowanie 
jest lepiej. Na obronę podmiotów, które nie do końca zrealizowały, to mogę 
powiedzieć, Ŝe konkurs był ogłoszony na początku 2014 r. i faktycznie okres 
realizacji był zdecydowanie krótszy, to nie był cały rok.  
 
Radny Piotr Czauderna - członek Komisji Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia 
W takim razie rozumiem, Ŝe jednak państwo jakieś dane surowe, nawet przed 
końcem upływu terminu, mają. Czyli w formie roboczej istnieje moŜliwość 
przekazania danych. W związku z tym moja propozycja jest taka, Ŝeby odłoŜyć 
głosowanie nad tym, otrzymać dane za 2014 r. i dane cząstkowe za 2015 r. i wtedy 
wrócić do tematu.  
 
Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia 
Czy jest to pilne? 
 
Pani Izabela Chorzelska – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego 
Nie ma to wpływu ani na program współpracy z organizacjami pozarządowymi  
i ewentualne ogłoszenie konkursów w listopadzie 2015 r., to istnieje taka 
moŜliwość, Ŝebyśmy wrócili do tego i przedstawili na posiedzeniu listopadowym. 
 
Radny Piotr Czauderna - członek Komisji Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia 
W takim razie poproszę o przesłanie tych danych.  
 
Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia 
Rozumiem, Ŝe składa pan formalny wniosek, aby przełoŜyć opiniowanie projektu  
uchwały druk 437 na kolejnym posiedzeniu? 
 
Radny Piotr Czauderna - członek Komisji Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia 
Tak. 
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USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – 6 głosami „za” przy 1 wstrzymującym się - przyjęła wniosek.  
 
WNIOSEK Nr 12-11/12/12/2015 – załącznik nr 10 do protokołu.  
 
 
      PUNKT 7 
Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę Rady Miasta Gdańska  
w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania 
Problemów Alkoholowych w Gdańsku na rok 2015 – druk 443. 
 
Oryginał projektu uchwały druk 443 znajduje się przy protokole z XV sesji Rady 
Miasta Gdańska z dnia 29.10.2015 r.  

 
Pani Izabela Chorzelska – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego 
Zreferowała projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję.  
 
Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia 
Jakie są opinie rady poŜytku i innych rad? 
 
Pani Izabela Chorzelska – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego 
Pozytywne.  
 
Radna śaneta Geryk – Członek Komisji Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia 
Prosiłam o raport za poprzedni rok nt. efektywności wydawanych pieniędzy, 
poniewaŜ tak jak w zeszłym roku na komisji, równieŜ mówiłam, ze pieniądze są 
duŜe, a wyjście z nałogu jest wymierne. Prosiłam o informacje jak to wyglądało  
w zeszłym roku. 
 
Pani Izabela Chorzelska – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego 
Jedyne dane, które posiadam, to jest sprawozdanie z 2014 r., tak samo jak  
w przypadku realizacji programu zdrowotnego. Sprawozdanie za 2015 r. zostanie 
przekazany do końca marca 2016 r.  
 
Pani Joanna Buchholz – Inspektor w Wydziale Rozwoju Społecznego 
Pani dyrektor, przepraszam, Ŝe wejdę w słowo. W projekcie gminnego programu na 
2015 r. załoŜyliśmy mierniki efektywności zarówno liczbowe, jak i postaraliśmy się  
o jakościowe, które realizatorzy w sprawozdaniach do końca lutego będą musieli 
przedłoŜyć. Na pewno juŜ jakąś zmianę jakościową w roku 2015 będziemy mogli 
wykazać.  
 
Radna śaneta Geryk – Członek Komisji Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia 
Czy mogłaby pani powiedzieć, jak wygląda, w stosunku do zaangaŜowanych kwot, 
wychodzenie z alkoholizmu? Na dzień dzisiejszy w stosunku do roku poprzedniego, 
poniewaŜ rozumiem, ze środki zostały zwiększone. 
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Pani Joanna Buchholz – Inspektor w Wydziale Rozwoju Społecznego 
Co roku mamy większe pieniądz, natomiast przyszły rok jest trudnym rokiem, 
poniewaŜ jesteśmy zobowiązani do zabezpieczenia środków finansowych na budowę 
pogotowia socjalnego. Niestety 1 650 tys. zł pomniejsza nam zadanie. Mamy dane 
jedynie dotyczące realizacji poszczególnych projektów, ilościowe. Jakościowe, to 
są realizowane ankiety, po zakończeniu realizacji zadań będziemy je analizować  
i weryfikować.  
 
Radna śaneta Geryk – Członek Komisji Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia 
Czy są programy, venty, które według was nie powinny znaleźć się w tym duŜym 
programie, bo są nieefektywne. Czy juŜ dziś moŜecie powiedzieć na co pieniądze 
nie będą przeznaczane w przyszłości?  
 
Pani Joanna Buchholz – Inspektor w Wydziale Rozwoju Społecznego 
Na pewno jesteśmy przeciwni jednorazowym spektaklom profilaktycznym 
teatralnym, które tak naprawdę zawierają mało strategii profilaktycznej. Opieramy 
się i staramy się, Ŝeby wszystkie zadania, które są zapisane i finansowane  
w gminnym programie, miały realizację poprzez dłuŜszy okres czasu i teŜ, aby 
zawierały wszystkie strategie profilaktyczne, a jednocześnie narzędzia, moŜe 
lepsze, moŜe gorsze, ale narzędzia, które pokaŜą nam jednak efektywność.  
 
Radny Jacek Teodorczyk – Członek Komisji Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia 
RównieŜ się zgadzam, ale o coś innego chciałbym się zapytać. Jak państwo, Ŝeby 
być pewnym tych danych, weryfikujecie wykonawców? Czy te dane są rzeczywiste? 
Czy państwa zespół w jakiś sposób weryfikuje. Ktoś moŜe powiedzieć, Ŝe 
wyprowadzono całkowicie z choroby 5 pacjentów, a tymczasem w rzeczywistości 
jest inaczej.  
 
Pani Joanna Buchholz – Inspektor w Wydziale Rozwoju Społecznego 
Co 4 lata realizujemy badania socjologiczne. Wykonują to podmioty zewnętrzne, 
które weryfikują. W 2016 roku będą te dane. W przygotowaniu sprawozdania na 
pewno będziemy się odnosić do wyników badań. NajwaŜniejsze sentencje, czyli czy 
problemy alkoholowe w mieście wzrastają, czy jest spadek na pewno się w raporcie 
znajdą.  
 
Radny Piotr Gierszewski – Członek komisji Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia 
Państwo radni omawiają kolejny w porządku obrad projekt uchwały. Między innymi 
odpowiadając pani radnej, ocena jakościowa będzie  w tym roku przygotowana, 
faktycznie w większości były przygotowane ilościowe dane. Gminna komisja m.in. 
te sprawozdania jakościowe, one muszą wpłynąć od podmiotów, które w ramach 
gminnego programu przez gminę Gdańsk są prowadzone, dlatego ta 
sprawozdawczość jest mniej więcej około marca kaŜdego roku. Dzięki decyzjom 
radnych prowadzimy jednostki, które są w 100% prowadzone przez miasto, gdzie 
jednym z powaŜniejszych beneficjentów finansowych jest gminna komisja.  
Z pośrednictwem uchwały przekazywane są setki tysięcy złotych na programy i na 
działalność tychŜe podmiotów. Jesteśmy chyba jedyną gminą w Polsce, która  
z powodzeniem prowadzi placówkę pogotowia socjalnego. Miasto ponosi wysoki 
koszt wprowadzania innowacyjności pomysłów, natomiast ze względu na dlaczego 
nie mięlibyśmy swoim doświadczeniem się dzielić z innymi. M.in. w następnym 
programie będzie teŜ wpisana ta zaleŜność. 350 tys. zł, które w tej właśnie 
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uchwale jest trochę „chytrym” zabiegiem wpisujemy w zmianę 2015, Ŝeby dzięki 
wynegocjowanym przez panią prezydent z panią skarbnik 350 tys. zł „uratujemy”  
w przyszłym roku właśnie z tych programów, które będą nam cenne, a nie 
przeznaczać pieniądze na inwestycje. JeŜeli moŜna szukać słabych punktów, to jest 
fakt, Ŝe kwota 2 mln zł jest zabezpieczana na inwestycje  w tym programie. Czując 
cięŜar zasadności funkcjonowania pogotowia. Te pieniądze na pewno nie są 
zmarnowane, a moŜliwość przesunięcia środków się nadarzyła, więc z tego 
korzystamy. Mam nadzieję, Ŝe RIO nie będzie miało do nas pretensji. Ryzykować 
trzeba. 
 
Pani Joanna Buchholz – Inspektor w Wydziale Rozwoju Społecznego 
Oprócz badań zewnętrznych, które pokaŜą nam sytuacje w Gdańsku, to teŜ staramy 
się w pierwszej kolejności dofinansować programy juŜ sprawdzone. Są to 
rekomendowane programy profilaktyczne. KaŜdy podmiot, który taki projekt 
przedłoŜy otrzymuje dofinansowanie. Wprowadziliśmy równieŜ to, Ŝe w kartach 
oceny oferty wniosku zawsze element ewaluacji i monitoringu jest wysoko 
obligowany. Staramy się tu, Ŝeby to, jakie będą efekty, były naprawdę jedne  
z najwaŜniejszych.  
 
Radny Andrzej Kowalczys – Członek Komisji Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia 
Czy informacja z wydziału handlu o dodatkowych pieniądzach, to kiedy do nas 
dociera? 
 
Pani Joanna Buchholz – Inspektor w Wydziale Rozwoju Społecznego 
Późno. 15 października otrzymaliśmy. Przepraszamy państwa za to, Ŝe ten projekt 
uchwały wpłynął w takim czasie, ale po pierwsze późno otrzymujemy taką 
informację, poniewaŜ zliczane są te pieniądze. Draga rzecz, to teŜ staramy się, 
Ŝeby te pieniądze mogły być zrealizowane do końca roku, został nam listopad  
i grudzień, Ŝeby te pieniądze były zrealizowane. 
 
Radny Andrzej Kowalczys – Członek Komisji Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia 
Rozumiem w związku z tym pośpiech i to tempo. Gratuluję, poniewaŜ corocznie 
wasz zespół jest na to przygotowany. Chciałbym zaapelować, często 
beneficjentami środków finansowych, które są dane na koniec roku, najczęściej 
jest to Gdańskie Centrum Profilaktyki UzaleŜnień i instytucje związane  z edukacją 
i instytucje opiekuńczo-wychowawcze. Cieszę się, Ŝe w tym roku są równieŜ 
organizacje pozarządowe i taki, nazwijmy to, dodatkowy konkurs ofert. Chciałbym 
jednak zaapelować, aby na tę alternatywę, czyli te organizacje pozarządowe, które 
prowadzą często inne programy profilaktyczne przeznaczać większą kwotę. 
 
Pani Joanna Buchholz – Inspektor w Wydziale Rozwoju Społecznego 
Dlatego teŜ w gminnym programie zwiększyły się środki na te inicjatywy. 
Organizacje pozarządowe mogą korzystać ze wsparcia nawet nie w trybie 
konkursowym. 
 
Radny Andrzej Kowalczys – Członek Komisji Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia 
Gratuluje podjęcia ryzyka przeznaczenia kwoty 20 tys. zł. Dziękuję za te 
inicjatywę. 
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Radny Przemysław Ryś – Wiceprzewodniczący K. Spraw społ. i Ochr. Zdrowia 
Wspomniała pani o badaniach socjologicznych. Czy mamy konkretne liczby? Ile 
średnio osób w roku wychodzi z nałogu korzystając z państwa pomocy? Czy mamy 
kontakt z tymi osobami? 
 
Pani Joanna Buchholz – Inspektor w Wydziale Rozwoju Społecznego 
Niestety w chorobie alkoholowej występują nawroty. My realizując programy 
zdrowotne zdajemy sobie z tego sprawę, ale mamy informacje ze strony 
podmiotów leczniczych, które realizują zarówno podstawowy jak i pogłębiony 
program terapeutyczny, Ŝe jest bardzo wysoki procent osób, które rozpoczęły 
proces leczenia i osób, które je zakończyły. On mieści się nawet w granicach 70%,  
a to jest terapia podstawowa. W przypadku terapii pogłębionej, to jest on nawet  
w granicach 80%. Skuteczność realizowanych programów zdrowotnych jest wysoka, 
chociaŜ zdajemy sobie sprawę, Ŝe nawroty występują. JeŜeli chodzi o weryfikację 
osób, które wracają, to jest ona moŜliwa poprzez to, Ŝe do Gminnej Komisji 
Rozwiązywania Problemów Alkoholowych często rodziny zgłaszają, to się teŜ często 
zdarza, ze to są wnioski powtórne, wniosek o zobowiązanie takich osób do leczenia 
odwykowego, więc widzimy, Ŝe taka sytuacja bycia w abstynencji trwa w róŜnych 
okresach czasu u róŜnych osób. Chciałabym podkreślić, Ŝe waŜne w systemie 
pomocy osobom z problemem alkoholowym, czy rodzinom, przede wszystkim 
rodzinom, jest teŜ redukcja szkód. To, Ŝe ktoś rozpoczyna proces terapeutyczny  
i go przerywa, niekoniecznie powoduje same najgorsze skutki. Ostatnie badania 
pokazały, Ŝe 1/3 osób, które uczestniczą w terapii redukuje swoje zachowania 
negatywne w rodzinie, tj. zjawisko przemocy jest mniejsze, bo te osoby pozyskują 
informacje jak funkcjonują relacje z rodziną, jak radzić sobie ze stresem,  
z agresją. Sama redukcja szkód jest na tyle dobrym czynnikiem wpływającym na 
funkcjonowanie. DuŜo z tych osób nawet jeśli przerwie proces terapeutyczny  
i wróci, nie zachowa abstynencji, to teŜ mamy takie informacje.  
 
Radny Piotr Gierszewski – Członek Komisji Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia 
Na Gminnej Komisji Rozwiązywania Problemów Alkoholowych jesteśmy 
przygotowani na tego typu pytanie, zawsze przynoszę pewne informacje, poniewaŜ 
wiem, Ŝe radni będą pytać o liczby, będą pytać o wymierne skutki funkcjonowania  
i staramy się zawsze zbierać te liczby. Z kaŜdą liczbą wiąŜą się tragedie ludzkie  
i gdybyśmy zaczęli mnoŜyć ilość osób, która jest objętą opieką, to my nie jesteśmy 
tego całkowicie w stanie doprecyzować. MoŜemy powiedzieć, Ŝe chociaŜby przez 
Gminną Komisję rocznie zgłasza się około 2 tys. gdańszczan. Kierujemy co roku do 
sądu około 300 wniosków o podjęcie leczenia.  
 
Radny Andrzej Kowalczys – Członek Komisji Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia 
Tego typu wnioski kierujemy w przypadkach, kiedy osoba nie chce podjąć leczenia 
wielokrotnie motywowana, sprawa tzw. Zawieszona i nie ma dalszej procedury 
urzędowej, gdyŜ osoba, która zgłosiła się na komisję zobowiązała się na to 
leczenie, które to Gdańsk jako Gminna Komisja Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych monitoruje. Mamy informacje z poradni, czy ta osoba uczęszcza, czy 
nie uczęszcza, w razie gdyby przerwała leczenie ponownie jest proszona. Sprawy, 
które trafiają do sądu, to są to sprawy, gdzie członkowie zespołu ds. orzecznictwa 
nie mają innych argumentów.  
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Pani Joanna Buchholz – Inspektor w Wydziale Rozwoju Społecznego 
Jest to dla nas najtrudniejszy obszar. Te osoby, które gminna komisja kieruje do 
leczenia odwykowego z reguły ich motywacja jest słaba i wtedy jest niŜsza 
skuteczność. Z kontroli NIK-u wyliczono, Ŝe 17% z tych osób, które są objęte 
przymusowym leczeniem odwykowym czy to jest duŜo, czy mało. W skali badań 
ogólnopolskich to jest duŜo. Mniej więcej 10% do maksymalnie w innych 
elementach profilaktycznych zamyka się do 30%. Proces motywacji jest 
najwaŜniejszy przy rozpoczęciu procesu terapeutycznego. 
 
Nie było więcej pytań. Komisja przystąpiła do głosowania nad odstąpieniem od 
opiniowania projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – jednogłośnie 7 głosami „za” pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
 
OPINIA  Nr 12-11/43/39/2015 – załącznik nr 11 do protokołu.  
 
 
      PUNKT 8 
Opiniowanie projektu uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu 
Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych w Gdańsku na rok 2016  
– druk 438. 
 
Oryginał projektu uchwały druk 438 znajduje się przy protokole z XV sesji Rady 
Miasta Gdańska z dnia 29.10.2015 r.  

 
Pani Izabela Chorzelska – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego 
Zreferowała projekt uchwały. 
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję.  
 
Radny Andrzej Kowalczys – Członek Komisji Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia 
Dziękuje za przygotowanie tego programu i zwrócić państwu uwagę na tak waŜne 
aspekty, jak sport, moŜe on być równieŜ profilaktyką, który coraz bardziej wpisuje 
się w program. Chciałbym zaapelować, aby w przyszłości, co jest bardzo waŜne dla 
osób wychodzących z choroby alkoholowej, które wchodzą na drogę trzeźwości, są 
kluby abstynenta, an które jest przeznaczona kwota 100 tys. zł. Z jednej strony 
jest to bardzo duŜo, z drugiej strony dla osób, które juŜ nie mają kontaktu  
z poradniami i innymi instytucjami, tylko z klubami, czy moŜe warto zwiększyć 
kwotę na kluby abstynenta w tymŜe roku kalendarzowym. 
 
Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia 
Informacja o tym, Ŝe pieniądze dla domów sąsiedzkich zostały w jakiś sposób 
zatrzymane jest złym sygnałem. Wszystkie dzielnice dąŜą do tego, Ŝeby te domy… 
To nie jest tak, Ŝe dziś zabierzecie część pieniędzy z „alkoholowych”, to one się 
rozmnoŜą w inne działce, jest to realnie duŜa strata budŜetowa, a tych domów jest 
coraz więcej. 
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Pani Izabela Chorzelska – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego 
Pani przewodnicząca, część z tych środków w programach narkotykowych została 
zachowana, natomiast ze względu na inwestycję w kwocie 1 mln 750 tys. zł, gdzieś 
musieliśmy zabrać środki. 
 
Radny Piotr Gierszewski – Członek Komisji Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia 
Drugi raz z rzędu mamy tutaj powaŜny problem finansowy, poniewaŜ rok temu na 
pieczę poszła została przeznaczona równieŜ duŜo większa kwota, prawda?  
 
Pani Janina Liedtke-Jarema – Dyrektor MOPR w Gdańsku 
Poszła razem z zadaniami i cały czas to tłumaczymy, Ŝe w ubiegłym roku dostaliśmy 
stosunkowo mniej w porównaniu z zadaniami i w tym roku teŜ w planie nie tylko na 
domy sąsiedzkie, pani przewodnicząca. 
 
Radny Piotr Gierszewski – Członek Komisji Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia 
Tak. Pani dyrektor, ja tylko chcę powiedzieć, Ŝe w tym roku było więcej jeśli 
chodzi o kwestię pieczy zastępczej, w tym roku będzie mniej. Trudno mówić  
o oszczędzaniu, w tych przypadkach nigdy nie powinno brakować pieniędzy. Ile 
zaoszczędzono na pieczy, tyle poszło pieniąŜków na inwestycje. Uspakajając 
radnych, sprawa dotycząca programów, to większość z nich jest kontynuowana. 
Radzimy sobie. Musimy przyszło rok przetrwać, w pozytywnym słowa znaczeniu. 
Między innymi dziś zbieramy efekty róŜnego rodzaju nagłych kwestii dotyczących 
protestów, poniewaŜ poprzez swoją delikatność winniśmy od razu inwestować, gdy 
się pojawił pierwszy podpis marszałka oddającego budynek i działkę. Nie 
mielibyśmy w tym momencie tych kłopotów. 
 
Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia 
Mamy wraŜenie, Ŝe czasami jesteście za delikatni w sprawach społecznych. Ciągle 
pieniądze są wydzierane, a teraz mamy kłopot.  
 
Pani Izabela Chorzelska – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego 
JeŜeli chodzi o domy sąsiedzkie, to te, które są wpisane w program wieloletni, to 
one oczywiście finansowanie mają. Dodatkowo w ramach BudŜetu Obywatelskiego 
powstanie nowy dom. 
 
Nie było więcej pytań. Komisja przystąpiła do głosowania nad pozytywnym 
zaopiniowaniem projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja jednogłośnie 7 głosami „za” – pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
 
OPINIA  Nr 12-11/44/40/2015 – załącznik nr 12 do protokołu.  
 
 
      PUNKT 9 
Opiniowanie projektu uchwały w sprawie przyjęcia szczegółowego Programu 
Przeciwdziałania Narkomanii dla Gminy Miasta Gdańsk na 2016 rok – druk 439. 

 
Oryginał projektu uchwały druk 439 znajduje się przy protokole z XV sesji Rady 
Miasta Gdańska z dnia 29.10.2015 r.  
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Pani Izabela Chorzelska – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego 
Zreferowała projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję.  
 
Radny Andrzej Kowalczys – Członek Komisji Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia 
Czy są planowane nowe działania? 
 
Pani Dorota Stępień-Tłuchowska – Inspektor w Wydziale Rozwoju Społecznego 
Tak, wprowadzamy nowe działania. Między innymi na wniosek Komisji Spraw 
Społecznych i Ochrony Zdrowia dotyczący prowadzenia programów profilaktycznych 
i informacyjno-edukacyjnych w zakresie nowych substancji psychoaktywnych,  
tzw. dopalaczy i dołączyliśmy leki, poniewaŜ z danych, które uzyskaliśmy m.in.  
z Pomorskiego Centrum Toksykologii wynika, Ŝe jest to równieŜ bardzo waŜny 
problem. MoŜe się zmienić definicja substancji psychoaktywnych. Na dzień 
dzisiejszy w definicje samych substancji psychoaktywnych włączany leki i  w tym 
zakresie będą te działania kierowane do dzieci i młodzieŜy, do rodziców i do 
nauczycieli. Aby osiągnąć załoŜony cel, czyli ograniczenie uŜywania substancji 
psychoaktywnych przez dzieci i młodzieŜ równieŜ był tak szeroko pojęty. Kolejne 
zadanie, które ujęliśmy i traktujemy je pilotaŜowo, to chcielibyśmy zwrócić uwagę 
na zwiększenie jakości naszych działań. To są teŜ programy rekomendowane 
Krajowe Biuro Do Spraw Przeciwdziałania Narkomanii czy Instytutu Psychiatrii  
i Neurologii, czy teŜ Ministerstwo Edukacji.  
 
Radny Andrzej Kowalczys – Członek Komisji Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia 
Czy monitorujecie, kto się zgłasza do ośrodków, jeŜeli chodzi o dopalacze. 
 
Pani Dorota Stępień-Tłuchowska – Inspektor w Wydziale Rozwoju Społecznego 
Tak. Mamy dane z Pomorskiego Centrum Toksykologii, które zostało wybrane jako 
centrum zbierania danych w województwie pomorskim. Liczba osób 
hospitalizowanych z powodu zatruć substancjami psychoaktywnymi wśród dzieci, 
tj. od 12 lat do 18 lat w 2014 r. było 9 osób. JeŜeli chodzi o osoby od 18 lat do 54 
lat, to było 16 osób. Mamy równieŜ dane, ale tylko za 2015 rok od stycznia do 31 
lipca. W okresie ferii i wakacji następuje wzrost zaŜywania substancji 
psychoaktywnych. 
 
Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia 
Jak długo trwa procedura przepisania tzw. dopalacza z listy środków 
monitorowanych przez sanepid na listę twardych narkotyków? 
 
Pani Dorota Stępień-Tłuchowska – Inspektor w Wydziale Rozwoju Społecznego 
Skróciła się ta droga i jest trwa to 3 miesiące, wcześniej było to pół roku. 
 
Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia 
Miałam okazję spotkać się u prezydenta Kowalczuka z koordynatorem programu 
FAS. Czy się to u nas przyjęło? 
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Pani Joanna Buchholz – Inspektor w Wydziale Rozwoju Społecznego 
JeŜeli chodzi o zadania FAS, to współpracujemy z panią doktor Rymaszewską  
w imieniu prezydenta. Są kontynuowane działania dotyczące problematyki FAS. 
 
Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia 
PoniewaŜ są przewidywane działania promocyjne w dzielnicach. Zostałam 
zaproszona na spotkanie w najbliŜszym, tygodniu w Nowym Porcie, gdzie będzie 
przeprowadzany program pilotaŜowy. Czy jest on przez WRS przeprowadzany, czy 
przez organizacje, czy panią doktor Rymaszewską? 
 
Pani Joanna Buchholz – Inspektor w Wydziale Rozwoju Społecznego 
Przez organizacje, natomiast teraz trwają rozmowy na temat nowych inicjatyw 
dotyczących FAS, które mogłyby zostać uruchomione w okresie listopad-grudzień.   
 
Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia 
Czyli jest to finansowane przez miasto? 
 
Pani Joanna Buchholz – Inspektor w Wydziale Rozwoju Społecznego 
JeŜeli zostaną takie wnioski złoŜone, to jak najbardziej, w formie grantów, nowych 
inicjatyw. 
 
Nie było więcej pytań. Komisja przystąpiła do głosowania nad pozytywnym 
zaopiniowaniem projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – jednogłośnie 7 głosami „za” – pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
 
OPINIA  Nr 12-11/45/41/2015 – załącznik nr 13 do protokołu.  

 
 

      PUNKT 10 
Opiniowanie projektu uchwały w sprawie przyjęcia „Programu współpracy Miasta 
Gdańska z organizacjami pozarządowymi na rok 2016” – druk 441. 

Oryginał projektu uchwały druk 441 znajduje się przy protokole z XV sesji Rady 
Miasta Gdańska z dnia 29.10.2015 r.  

 
Pani Izabela Chorzelska – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego 
Zreferowała projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję.  
 
Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia 
Czy program wieloletni na lata 2016-2019 będzie w listopadzie przedłoŜony 
radnym? 
 
Pani Izabela Chorzelska – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego 
Tak, zgodnie z ustawą 20 listopada musi być przyjęty. 
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Nie było więcej pytań. Komisja przystąpiła do głosowania nad pozytywnym 
zaopiniowaniem projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – jednogłośnie 7 głosami „za” – pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
 
OPINIA  Nr 12-11/46/42/2015 – załącznik nr 14 do protokołu.  

 
 

      PUNKT 11 
Opiniowanie projektu uchwały w sprawie przyjęcia Powiatowego Programu Działań Na 
Rzecz Osób Niepełnosprawnych w Gdańsku na lata 2015-2020 – druk 442. 

Oryginał projektu uchwały druk 442 znajduje się przy protokole z XV sesji Rady 
Miasta Gdańska z dnia 29.10.2015 r.  
 
Pani Ewa Kamińska – Doradca Prezydenta Miasta Gdańska 
Zreferowała projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję.  
 
Pani Izabela Chorzelska – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego 
Projekt został zaopiniowany przez Gdańską Społeczną Radę ds. Osób 
Niepełnosprawnych i Gdańską Radę Działalności PoŜytku Publicznego. 
 
Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia 
Rozumiem, Ŝe kaŜdy dział zawarty w tym projekcie uchwały będzie osobnymi 
uchwałami wprowadzany, tak jak w przypadku środków PFRON? 
 
Pani Ewa Kamińska – Doradca Prezydenta Miasta Gdańska 
Tak. 
 
Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji Spraw Społ. i Ochr. Zdrowia 
Odnosimy się do badań, które prezentował pan profesor Erenc? 
 
Pani Ewa Kamińska – Doradca Prezydenta Miasta Gdańska 
Tak. 
 
Nie było więcej pytań. Komisja przystąpiła do głosowania nad pozytywnym 
zaopiniowaniem projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – jednogłośnie 7 głosami „za” – pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
 
OPINIA  Nr 12-11/47/43/2015 – załącznik nr 15 do protokołu.  
 
 
Pani Ewa Kamińska – Doradca Prezydenta Miasta Gdańska 
Chciałabym tylko powiedzieć, Ŝe straŜnikiem realizacji tego programu jest Gdańska 
Społeczna Rada ds. Osób Niepełnosprawnych. 
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      PUNKT 12 
Sprawy bieŜące, wolne wnioski, korespondencja 

 
Sprawy bieŜące, korespondencja: 
 

Przewodnicząca Komisji podziękowała za pozytywną weryfikację negatywnej 
odpowiedzi na wniosek Komisji o rezerwację środków w  budŜecie Miasta Gdańska 
na  2016 r. i jednoczesne przyznanie środków finansowych na wyrównanie kwot dla 
rodzin zastępczych. 
 
Przewodnicząca Komisji poruszyła kwestię braku środków finansowych  w projekcie 
budŜetu na rok 2016 na realizację programu szczepień profilaktycznych przeciwko 
wirusowi HPV. 
 
Radny Jacek Teodorczyk – członek Komisji, powiedział m.in., Ŝe jako radny walczy 
o szczepienia przeciwko wirusowi HPV od 9 lat, a co roczny brak środków 
finansowych na powyŜszy cel moŜe wynikać z oporu mentalnego władz zarządczych 
miasta. 
 
Radny Piotr Czauderna – członek Komisji, zapytał się o to, co moŜna zrobić, aby 
otrzymać środki na szczepienia przeciwko HPV. 
 
Przewodnicząca Komisji Beata Dunajewska, poinformowała, Ŝe od kilku lat Komisja 
składa odpowiedni wniosek do budŜetu w przedmiotowej sprawie. Zaproponowano 
prace w powyŜej sprawie w powołanym zespole oraz rozmowy z Narodowym 
Funduszem Zdrowia. 
 
Nie było więcej spraw, ani korespondencji, na tym posiedzenie zakończono.  
Godz. 18:10.  
 
      
 
      
 
       Przewodnicząca Komisji  
      Spraw Społecznych i Ochrony Zdrowia  
  
           Beata Dunajewska 
 
 
 
 
 
 
 
 
Protokołowała: 
Karolina Mróz, Biuro Rady Miasta Gdańska 


